
Ara fa uns mesos vam treballar
al Consell General la Llei de mo-
dificació de la Llei 6/2008, del
15 de maig, d’exercici de profes-
sions titulades i de col·legis i as-
sociacions professionals.

En el marc dels treballs prepa-
ratoris de l’acord d’associació
amb la UE, els professionals del
país coincidien que abans d’a-
bordar el tema de la llibertat
d’establiment i la lliure prestació
de serveis, calia reveure la legis-
lació interna per tal de corregir
disfuncions que ja s’estaven pro-
duint.

I, en clau d’aquest encàrrec,
vam rebre el text. Un text que
s’havia treballat concertadament
entre el Govern i els professio-
nals d’aquest país.

Ja aleshores, des del grup par-
lamentari socialdemòcrata và-
rem fer esmenes en el sentit d’in-
corporar demandes dels
professionals que no havien estat
ateses. Entre altres, pel que fa als
transfronterers i al rol del Con-
sell de col·legis a l’hora d’infor-
mar el Govern dels professionals
recomanats per habitant, per tal
de gaudir d’una atenció profes-
sional de qualitat.

Anem a pams.
D’una banda, una representa-

ció dels professionals titulats del
país ens van explicar que s’havia
negociat una reforma de l’article
6 bis de l’esmentada llei, per tal
que les autoritzacions d’immi-
gració de curta durada no esde-
vinguessin un colador que per-
metés l’exercici professional a
titulats que no se subjectaven a
les nostres regles del joc.

De l’altra, no se n’havien sortit
amb el projecte de delimitar a un
radi quilomètric concret la con-
dició de resident fronterer, per
tal que no s’autoritzin com a

fronterers professionals que no
resideixen a l’entorn de les nos-
tre fronteres. A més, havien de-
manat al Govern de poder infor-
mar respecte de les ràtios
recomanades de professionals
per habitant, per tal que aquest
pogués disposar d’un element
objectiu a l’hora de definir el
nombre de professionals a im-
portar per la via de les quotes
d’immigració.

Si recapitulem, el resultat del
treball legislatiu fou, entre d’al-
tres, la negativa d’acotar la con-
dició de transfronterer i la de
permetre un rol més actiu dels
col·legis professionals en el dis-
seny de les polítiques d’immigra-
ció, que si bé és competència del
Govern, res impedeix que aquest
s’escolti els professionals que
exerceixen al país.

Pel que fa a les autoritzacions
professionals de curta durada, es
van definir legislativament una
sèrie de controls que restringis-
sin el que funciona gairebé com
a lliure circulació de persones
però, com ja resulta llastimosa-
ment habitual, el més calent és a
l’aigüera. Controls sobre el paper
que a la pràctica no s’exerceixen.
És allò que “el paper ho aguanta
tot”.

Finalment, des del PS vam vo-
ler introduir un període transito-
ri per tal que tots els professio-
nals del país tinguin l’obligació
d’acreditar un nivell mínim de
català. L’explicació d’aquesta
obligació respon a l’atenció dels
drets lingüístics de la nostra ciu-
tadania. Els nostres ciutadans te-
nen dret a ser atesos i correspos-
tos en la seva llengua. A banda
de la protecció de la nostra iden-
titat cultural, aquí (tal com passa
arreu) s’ha de respectar el dret i
el deure d’usar la nostra única
llengua oficial. Només des d’a-
questa perspectiva de política
lingüística de protecció cultural
podrem fer entendre a Europa
que l’ús de la llengua és un re-

quisit indispensable per desenvo-
lupar un projecte professional al
nostre país. El que no podem
pretendre és imposar als treba-
lladors europeus obligacions que
no exigim ni als nostres ciuta-
dans. Així de simple! Perquè des
de la Comissió Europea ens di-
ran que això s’anomena discrimi-
nació envers els seus nacionals,
contrària als principis més bàsics
del mercat comú. 

Per tant, el fet és que a la pràc-
tica no som capaços de controlar
el flux migratori del nostre país,
fent que els nostres professionals
estiguin sotmesos a una compe-
tència descontrolada, inhabitual
al nostre petit territori fins a l’a-
rribada de DA.

A nosaltres no ens hi trobaran!
No cal tornar als temps dels
prestanoms, però cal que esta-
blim mecanismes efectius de
protecció del nostre mercat pro-
ductiu. Si ho permetem, nova-
ment ens trobarem immersos en
la política del “pa per avui i fam
per demà”, novament en la man-
ca d’anticipació i en el context de
menysteniment de les nostres
generacions futures.
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El futur dels professionals liberals,
cal fer compte!

LA TRIBUNA

NO CAL TORNAR AL
‘PRESTANOMS’ PERÒ HEM
DE CREAR MECANISMES
EFECTIUS DE PROTECCIÓ

No podem imposar als treballadors europeus obligacions que no ens exigim

Candidat a cap de Govern i número 2
a la llista nacional de PS SDP +

!GUILLEM BABOT ADELLACH 3ème E
LYCÉE COMTE DE FOIX
Quan estava a 6ème feia piano el dimecres, després de
piano tenia entrenament d’atletisme. Aquell dia vaig anar
al metge i vaig arribar tard a piano, vaig arribar a les 17 h i
l’entrenament d’atletisme era a les 18 h, vaig sortir de piano
a les 17.45 h i havia d’anar-hi directament. Vaig sortir cor-
rent pensant que no hi arribaria, quan portava quasi 5 mi-
nuts corrent vaig haver d’avançar dues padrines caminant.
Com que tenia pressa vaig intentar passar per la carretera.
Al tenir tanta pressa no vaig mirar si venia algú i vaig pas-
sar. Després de passar per la seva vora, de cop vaig veure
com el retrovisor de l’autobús em passava a 2 cm del cap. 
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L’incident amb les padrines

!INGRID TOMÀS LEÓN 3ème E
LYCÉE COMTE DE FOIX
Estava amb el meu pare i el meu germà. Érem a Barcelona.
Anàvem per primera vegada al Camp Nou, estàvem molt
emocionats perquè anàvem per primer cop a veure el Bar-
ça . A l’entrar per primer cop vam sentir aquell sentiment
de felicitat, alegria. Sentir tota aquella gent cridant l’himne
del Barça, animant el seu club . Aquell dia jugaven un Bar-
ça-Madrid, un clàssic. El Barça va guanyar 2-1. Aquell dia
va ser un dels millors de la meva vida. Només per l’afició,
l’ambient i el sentiment que se sent quan entres en aquell
camp. Ho tornaria a repetir cada dia de la meva vida. Per
això el Barça és el millor club.

Un dia de partit
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Concurs de microrelats or-
ganitzat pel ministeri d’Edu-
cació i el Diari d’Andorra en-
tre els escolars dels tres
sistemes educatius. Les na-
rracions poden també llegir-
se i votar-se al web 
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És veritat que enguany hi ha
una candidatura nacional
menys que ara fa quatre anys.
Llavors hi van concórrer set
candidatures, mentre que en-
guany només n’hi ha sis. Així i
tot, crec que hi segueixen ha-
vent moltes candidatures, que
pot ser bo perquè pot ser un
símptoma de pluralisme polí-
tic, símptoma de participació
ciutadana en la vida pública o
símptoma de salut democràti-
ca. Podríem dir, però, que tots
aquests elements es podrien
destacar si les propostes que
es fan són molt diferenciades
entre si. Ara bé, després del
primer debat, realment hi ha
sis opcions clarament contra-
posades?

Per una banda, tenim les
formacions que han confor-
mat la coalició. Acció i DA
pràcticament es mimetitzen si
bé Pallarés va fer l’ullet en al-

gun cas al PS. DA i L’A coinci-
deixen en quasi tot, si bé els
primers ho embolcallen en un
aire més fresc i modern. El PS
i DA, tot i tirar-se els plats pel
cap, han acabat posant-se d’a-
cord en bona part de les vota-
cions del Consell i fins i tot di-
lluns, els dos partits van fer
propostes similars en matèria
d’habitatge, apostant per la
col·laboració publicoprivada,
l’aposta pel parc públic d’habi-
tatge a preu assequible o l’es-
tabliment d’un índex de
preus. Concòrdia, tot i comp-
tar amb propostes estrella
com la moratòria de 18 mesos
a la inversió estrangera, en la
pregunta directa que se li va
acabar fent a Escalé durant el
debat de la CEA va reconèixer
que diria sí a un acord d’asso-
ciació que fos favorable per a
Andorra. Mentre que des
d’Andorra Endavant es va par-
lar molt sense concretar tam-
poc gaire, menys amb Grifols,
on la posició és clara. He llegit
alguna entrevista aquests dies
on es diu que la política ha de
ser de persones i no ideològi-
ca. Tant de bo no sigui així.
Tant de bo la política vagi de
propostes concretes i arrisca-
des. Propostes que es diferen-
cien de veritat perquè hi ha
models diferents, tot per aca-
bar assolint consensos de país.
Tampoc som tants a Andorra
per ser tant diferents.

No som tan
diferents

LES SET CLAUS

LES PROPOSTES DELS
PARTITS NO SÓN TAN
DIFERENTS ENTRE SI
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